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خبر روزنه

روحانی:
فرایندهای قانونی خصوصی سازی 

مورد حمایت قرار گیرد
رئیس جمهــور در جلســه ســتاد هماهنگی  �

اقتصــادی دولــت گفــت: در امــر واگــذاری و 
خصوصی ســازی اصل بر رعایت دقیق، روشــن 
و شــفاف قانون اســت و باید با رفــع ابهامات، 
زمینه تفسیرهای متفاوت را از میان برداشت به 
نحوی که در امر واگذاری ها اخلال ایجاد نشود. 
روحانی هدف اصلــی واگذاری ها را در کنار رفع 
تصدی گری دولت از بنگاه داری و مالکیت اموال 
مازاد، به وجــودآوردن بخش خصوصی واقعی 
و حقیقی دانســت و اظهار کرد: باید نســبت به 
این موضــوع دقت شــود که بــا رعایت اصول 
رقابت ســالم و شــفاف، بخش های حاکمیتی و 
شــبه دولتی نتوانند بخش خصوصــی را در این 
موضوع به حاشــیه برانند. ازاین رو، لازم اســت 
نهادهــا و فرایندهــای قانونی واگــذاری مورد 
حمایت همه نهادهــای حاکمیتی قرار گیرد.  در 
ادامه جلسه، گزارش سیاســت های کلی تأمین 
اجتماعی ارائه شد و اعضا به بررسی پیشنهادات 
تنظیم بخشــی از مقــررات بــرای تحقق نظام 
متمرکز تأمیــن اجتماعی پرداختنــد. روحانی با 
اشاره به این گزارش خاطرنشان کرد: نظام جامع 
تأمین اجتماعی به عنــوان یک ضرورت اصلی و 
اساســی تحقق عدالت اجتماعی همواره مورد 
اصرار و اهتمام دولت بوده اســت. نظام متمرکز 
تأمیــن اجتماعی با ایجاد عدالت در دسترســی 
به خدمات تأمین اجتماعــی و ایجاد عدالت در 
برخورداری از منابع عمومــی می تواند از فقر و 
آسیب  های اجتماعی پیشــگیری کند و از طریق 
اولویت دادن به توانمندســازی و مصون ســازی 
افــراد، آنهــا را از خطــر صدمــات اقتصادی و 
اجتماعــی حفظ کنــد. رئیس جمهور بــا تأکید 
بر قابلیت هــای یک نظام جامــع و چندلایه در 
تجمیــع همــه ظرفیت هــای موجــود تصریح 
کــرد: نظــام جامع تأمیــن اجتماعــی می تواند 
حداقل های قابل قبولی از خدمات و برخورداری 
اجتماعی و اقتصادی را برای همه اقشار جامعه 
تضمین می کنــد. در واقع ایجاد نظــام متمرکز 
تأمیــن اجتماعی برای آحاد مــردم، راهی برای 
حمایت از اقشار ضعیف و کم برخوردار و کاهش 
مشکلات معیشــتی مردم است؛ امری که اخیرا 

رهبری نظام نیز بر آن تأکید کرده اند. 
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رأی نمایندگان به اولویت بررسی «شفافیت آرا» در صحن علنی

برپایی چهارمین پرونده جرم سیاسیآیا شفافیت به بهارستان خواهد رسید؟
همچنان محاکم سیاسی 

غیرعلنی هستند
ســخنگوی هیئت  منصفــه دادگاه مطبوعات  �

گفت: ۱۲ بهمن ماه در شعبه ۹ دادگاه کیفری یک 
اســتان تهران به ریاست قاضی محمدی کشکولی 
به دو پرونده سیاســی و مطبوعاتی رسیدگی شد. 
احمــد مؤمنــی راد در این باره اظهار کــرد: در این 
جلسه دادگاه به پرونده مدیرمسئول روزنامه ایران 
به اتهام نشر مطالب خلاف واقع رسیدگی شد که 
پس از رســیدگی به آن، هیئت منصفه با اکثریت 
آرا متهم را مجرم دانســت و بــا اکثریت آرا متهم 
را مستحق تخفیف ندانست. وی افزود: همچنین  
به پرونده محمدعلی وکیلی، مدیرمسئول روزنامه 
ابتکار که چهارمین پرونده جرم سیاســی به شمار 
مــی رود، به اتهام نشــر اکاذیب بــه قصد اصلاح 
امور کشــور رسیدگی شد که هیئت منصفه جرائم 
سیاســی به اتفاق آرا متهم را در اتهام فوق الذکر 
مجرم ندانســت. لازم به توضیح اســت که در دوره 
تحول قوه قضائیه اجرائی شــدن قانون جرم سیاسی 
برای اولین بار پس از انقلاب با دســتور حجت الاسلام 
رئیســی، رئیس قــوه قضائیه، کلید خورد. نخســتین 
دادگاه جرم سیاســی در ایران با رســیدگی به پرونده 
شــکایت وزارت اطلاعات از علیرضــا زاکانی، نماینده 
مجلــس، برپا شــد که اعضــای هیئــت  منصفه «با 
رأی گیــری به  اتفــاق آرا» متهم را مجرم ندانســتند. 
دومین جلســه مربوط بــه پرونده نعمــت احمدی، 
وکیل دادگســتری بود که هیئت منصفه به اتفاق آرا، 
نعمت احمدی نســب را مجرم و همچنین با اکثریت 
آرا وی را مســتحق تخفیف دانست. حسام الدین آشنا 
سومین متهم سیاســی در محاکم جرائم سیاسی بود 
کــه هیئت منصفه پس از اســتماع دفاعیات متهم و 
وکیل وی، به اتفاق آرا حســام الدین آشنا را در هر دو 
مورد اتهامی، مجرم شناخت و همچنین با اکثریت آرا 
وی را مستحق تخفیف دانست. نکته مهم سه دادگاه 
ابتدایی تبرئــه متهم اصولگرا و مجرم ندانســتن او و 
مجرم دانستن دو متهم جناح مقابل بود که انتقادهای 
بسیاری به دنبال داشت؛ به ویژه اینکه با وجود ضرورت 
علنی برگزار شدن محاکم سیاســی، همه این محاکم 
غیرعلنی برگزار شــده اند. بر اســاس اصل ۱۶۸ قانون 
اساســی، رســیدگی به جرائم سیاســی و مطبوعاتی 
باید علنی باشــد و با حضور هیئت  منصفه در محاکم 

دادگستری صورت گیرد که تاکنون غیرعلنی بوده اند.

شرق: ظهر دیروز مجلس شــورای اسلامی با اکثریت 
آرا، بررسی طرح شفافیت آرای نمایندگان را در اولویت 
دستور کار خود قرار داد تا شاید این طرح از بلاتکلیفی 

خارج شود.
آذر ۹۶ بــود کــه برای اولیــن بار طرح شــفافیت 
آرا توســط نمایندگان فراکســیون امید مطرح شــد اما 
یک ســالی زمان برد تا اصولگرا ها هم مدعی شفافیت 
آرا شــوند. هرچند تندروهای مجلس در بزنگاه بررسی 
لوایح مرتبط با FATF پرچمدار شفافیت شدند و همین 
امر انتقادات بســیاری با خود به همراه داشــت اما در 
نهایــت اعضای پارلمان حتی با فوریت بررســی طرح 
هم موافقت نکردند. آذر ۹۶ محمدجواد فتحی اولین 
نماینــده ای بود کــه میان دار شــفافیت آرا در مجلس 
دهم بود. او به «شــرق» گفته بــود: «پنج ماهی هم از 
زمانی که ایده نخســتین آن به ذهنم رسید، روی طرح 
کار کردم تا ابعاد حقوقی آن شــفاف باشــد. این طرح 
بســیار مهم بوده و در کشــورهای دیگر متداول است. 
هر نماینده ای باید مســئولیت رأی خودش را بر عهده 
بگیــرد. مجلس تاریک خانه نیســت کــه آرا در حالت 
محرمانه باقی بماند». اما نمایندگان بســیاری از ماندن 
در تاریک خانه راضی بودند. نوبت به طرح اصولگرایان 
رسید و در ۱۷ مرداد ۱۳۹۷ حسینعلی حاجی دلیگانی، 
نماینــده شاهین شــهر، میمه و برخــوار، مجددا طرح 
شــفافیت آرای نمایندگان مجلس را با ۲۹ امضا تهیه 
کرده و به هیئت رئیسه مجلس تحویل داد. وی درباره 
ایــن طرح گفته  اســت: «یکــی از بهتریــن معیار های 
ارزیابی مردم از نمایندگان خود در مجلس این اســت 
که مردم بدانند نماینــدگان آنها درخصوص طرح ها و 
لوایح چه نظراتی داشته اند. در خیلی از کشور های دنیا 
از همین روش برای شفافیت اســتفاده می شود و این 
می تواند برای کشور مفید باشــد». سرانجام در توافق 
میــان حاجی دلیگانــی و فتحی، طرح فتحــی در کنار 
تلاش حاجی دلیگانی بــرای جلب حمایت نمایندگان، 
به هیئت رئیسه مجلس تحویل داده شد و در تاریخ ۱۴ 
شــهریور ۱۳۹۷ اعلام وصول شــد. اما این طرح راه به 
جایی نبرد؛ زیرا وقتی در هفتم آذر ۱۳۹۷ در کمیسیون 
آیین نامه داخلی تصویب شــد، مشــخص شد مصوبه 
مذکور با طرح اصلی تفاوت بســیاری دارد؛ به گونه ای 

که شفافیت آرای نمایندگان را محقق نمی کرد.
دومیــن طرح مربوط به شــفافیت آرای نمایندگان 
در تاریخ ۱۳ آبان ۱۳۹۷ از ســوی هیئت رئیســه اعلام 
وصول شــد. این طرح به ابتکار ســیدعلی ادیانی راد، 

نماینده قائم شــهر، ســوادکوه و جویبار ایجاد شد و به 
امضای ۳۸ نفــر از نمایندگان مجلس رســید. بعد از 
این طرح، طرح دوفوریتی شفاف ســازی فعالیت های 
نمایندگان در خانه ملــت که به دنبال اهدافی فراتر از 
شــفافیت آرای نمایندگان در مجلس شورای اسلامی 
بود، توســط مجتبی ذوالنور، نماینده مــردم قم، تهیه 
شــد و به امضای ۱۹۰ نفر از نمایندگان مجلس شورای 

اسلامی رسید.
در نهایت هم در مجلس دهم اتفاق خاصی رخ نداد 
و کار به مجلس یازدهم کشید. مجلس یازدهمی ها که 
با شــعار انقلابی گری کار خود را آغاز کردند، در ابتدا از 
موضوع طرح شفافیت آرای نمایندگان حمایت کردند 
و گفتند اولویت آنهــا خواهد بود؛ اما وقتی صحبت از 
اجرا به میان آمد، به خاک خوردن این ایده بسنده کردند 
تا اینکه در مواجهه با انتقادها در رابطه با تناقض میان 
شعار و عملشان بالاخره تصمیم به بررسی اولویت آن 

گرفتند.
در جلســه دیروز مجلس احمد امیرآبادی فراهانی 
به عنوان نماینــده متقاضیان این طرح، بــا بیان اینکه 
رئیس مجلــس اولین نفر از طراحــان این طرح بوده 
است، گفت: این طرح در کمیســیون آیین نامه بررسی 
شــده و برخی همکاران پیشــنهاداتی داشتند. در حال 
حاضر ۵۰ نفر از امضاکنندگان درخواست کردند که این 
طــرح در اولویت کار مجلس قرار گیــرد؛ زیرا پیش از 
ایــن به صورت عادی اعلام وصول شــده بود. در عین 
حال خواسته بسیاری از مردم و رأی دهندگان شفافیت 

آرا بوده و مجلس انقلابی می خواهد پیش قدم شود و 
شفافیت را از خودش شــروع کند. بنابراین درخواست 
ما رأی به اولویت این طرح اســت. وی افزود: البته ما 
به دنبال این هســتیم که این طرح دو شــوری شــود تا 
پیشــنهادات جدید نیز مطرح و زودتــر به قانون تبدیل 
شود. ضمن اینکه بحث ما فقط مجلس و کمیسیون ها 
نیســت، بلکه شــوراها و مذاکرات دولت هم اهمیت 
دارد. رانت های اطلاعاتی بســیار زیادی هست و مردم 
باید آنها را بدانند و این مذاکرات شــفاف شــود. برخی 
وابســتگان و اطرافیان وزرا با استفاده از همین رانت ها 
واردات می کننــد. لذا همه مردم بایــد در جریان قرار 
بگیرند. این عضو هیئت رئیســه مجلــس تأکید کرد: ما 
به زودی در بخش های دیگر حاکمیت هم شــفافیت را 
پیگیــری خواهیم کرد و قانون جامع، کامل و شــفافی 
برای مجلس، قــوه مجریه و پخــش مذاکرات هیئت 

وزیران خواهیم داشت.
احــد آزادی خواه، نماینــده ملایــر، در مخالفت با 
اولویــت قرارگرفتن طــرح شــفافیت آرای نمایندگان 
گفت: کسی با اصل شــفافیت مخالف نیست. همه ما 
به این طرح رأی دادیم و پیگیر آن هســتیم ولی واقعا 
اولویت هــای مهم تری در کشــور داریم. طرح جهش 
مسکن با دوفوریت در دستور کار است اما مطرح نشده؛ 
مردم گرفتار این مســئله هســتند. آیا آن طرح اولویت 
دارد یــا شــفافیت آرا؟ تــورم، گرانــی و بی تدبیری ها، 
طبقاتــی از جامعه را نابود می کنــد. برخی از طرح ها 
یک «یاعلی» می خواهد که به ســرانجام برسد و مردم 

مزه آن را بچشــند. وی افزود: عنوان طرح، شــفافیت 
آراســت. آیا مردم بــه دنبال شــفافیت رأی نمایندگان 
هستند یا شــفافیت عملکرد آنها؟ رأی نماینده یکی از 
صدها عمل نمایندگان است. مردم علاقه مندند درباره 
مأموریت ها، ســفرهای خارجی، وام ها، حضور و غیاب 
و مشــارکت نمایندگان در رأی گیری ها بدانند و شــئون 
مختلف نماینده شــان را ببینند که آیا زندگی اشــرافی 
دارد یــا به روســتاهای دورافتاده هم ســر می زند. این 
شــفافیت باید در جیب و جریان مالی نماینده باشــد. 
مــردم هم به دنبــال چنین چیزی هســتند تا وقتی در 
انتخابــات بعدی شــرکت کردیــم، ۸۰ تا صــد نفر از 

نمایندگان رد صلاحیت نشوند.
محمدرضــا پورابراهیمی در موافقــت با اولویت 
قرارگرفتــن طرح شــفافیت آرای نماینــدگان گفت: 
در مجلــس یازدهم مطالبــه جدی از طــرف مردم 
بــرای ایجاد عملکرد شــفاف در حوزه های مأموریت 
نماینــدگان شــکل گرفت و یکــی از طرح هایی که از 
ابتــدای مجلس یازدهم در دســتور کار قــرار گرفت 
شفافیت بود که اثراتش را در حوزه مسائل اجتماعی، 
سیاســی و اقتصادی نشــان داده اســت. این یکی از 
مصادیق مرتبط با شــفافیت اســت و بحث امروز این 
اســت که اولویت آن را بپذیریم یا نه؟ البته در محتوا 
جای بحث وجود دارد؛ اما آنچه به عنوان شفافیت در 
عملکرد اســت، گام اول مجلس اســت و ما گام های 
بعدی را برای شــفافیت عملکرد دولت و ارکان نظام 

عملیاتی می کنیم.
وی ادامــه داد: تجربــه جهانی نشــان داده برای 
جلوگیری از تخلفات و مبارزه با مفاســد بازدارنده ترین 
راه این اســت کــه شــفافیت اطلاعاتــی را عملیاتی 
کنیــم و این کار کــه در مجلس انجام می شــود، یک 
بسترســازی اســت تا ما این کار را از مجلس شــروع 
کنیــم. نماینده مردم کرمان یادآور شــد: امروز مردم از 
مجلس یازدهم انتظار دارند که بســتر جریان شفافیت 
در نظــام تصمیم گیری از مجلس شــروع شــود و این 
موضــوع به ســایر ارکان نظام تســری داده شــود. در 
ادامه تقاضای نمایندگان بــرای در اولویت قرارگرفتن 
طرح شفافیت آرای نمایندگان به رأی مجلس گذاشته 
شــد که نمایندگان با اکثریت آرا با آن موافقت کردند. 
محمدباقــر قالیباف نیز پــس از رأی مجلس گفت: جا 
دارد از همه دوستان که این موضوع را پیگیری کردند و 
خصوصا آقای حاجی دلیگانی که در هیئت رئیسه پیگیر 

این موضوع بودند، تقدیر و تشکر کنم.
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